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§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

Ordföranden Jessica Jormtun (MP) öppnade mötet.  

 

Mötet ajournerades klockan 18:05–18:15 för Öppet forum med 

frågestund för allmänheten.  

 

Mötesförhandlingarna återupptogs. Jessica Jormtun (MP) och  

Abit Dundar (L) utsågs att justera dagens protokoll. Justering sker 30 

augusti 2016. 

 

Anmäldes att föregående protokoll justerades 21 juni 2016. 

 

Dagordningen godkändes. 
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§ 2   

Medborgarförslag om lekplats för äldre 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar 

medborgarförslaget till förvaltningen för beredning. 

 

Ärendet 
Inkommet medborgarförslag 29 juni 2016.  

Dnr 331-2016-1.2.4 
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§ 3  

Medborgarförslag om badbrygga vid Trekantens  
östra sida 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar 

medborgarförslaget till förvaltningen för beredning. 

 

Ärendet 
Inkommet medborgarförslag 13 juli 2016. 

Dnr 344-2016-1.2.4 
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§ 4   

Planerad förskoleutbyggnad 2016-2021 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner 

stadsdelsförvaltningens planering för förskoleutbyggnad  

under 2016-2021. 

 

Ärendet 
Antalet barn i åldrarna 1-5 år inom Hägersten-Liljeholmen i behov av 

förskoleplats beräknas öka från 5 600 barn under januari 2016 till  

7 300 barn under december 2021, en ökning med 1 700 barn under 

perioden. Planerad förskoleutbyggnad minus avveckling av befintliga 

förskolor under perioden omfattar en utökning med 130 nya 

barngrupper med 1 900 förskoleplatser. Därutöver planerar privata 

förskoleanordnare för utökad kapacitet med ytterligare 400 

förskoleplatser.  

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 3 augusti 2016. 

Dnr 317-2016-2.6 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 5   

Tillsyn av förskoleverksamheten i Hägersten-Liljeholmen 
Svar till Skolinspektionen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande om hur förvaltningen arbetar med åtgärder mot 

påtalade brister samt utvecklingsområden inom förskolan, som svar 

till Skolinspektionen. 

 

Ärendet 
Skolinspektionen har under våren 2016 genomfört tillsyn av 

förskoleverksamheten i Stockholms kommun. Tillsynen visar att det 

finns brister vad gäller systematisk uppföljning av arbetet med att ge 

samtliga barn med annat modersmål möjlighet att utveckla både det 

svenska språket och barnets modersmål. Likaså påtalades brister i hur 

huvudmannen har informerats om anmälda kränkningar. 

Förvaltningen redogör för hur rutiner och arbetssätt har uppdaterats 

och ska kommuniceras inom förskolorna för att uppnå 

Skolinspektionens förväntningar. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 4 augusti 2016. 

Dnr 208-2016-1.4 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 6   

Drift av Åsengårdens vård- och omsorgsboende 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd rekommenderar 

kommunstyrelsen att upphandla driften av Åsengårdens vård- och 

omsorgsboende. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Åsengårdens vård- och omsorgsboende drivs på entreprenad sedan 

1995. Nuvarande avtal upphör 30 september 2017.   

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 28 juni 2016. 

Dnr 313-2016-2.2.2   

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 7   

Uppdatering av delegationsordningen  

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd delegerar samtliga beslut 

av ärenden som anges i den bilagda delegationsordningen till 

förvaltningschef enligt 6 kap. 33 § kommunallagen.  

 

2. Nämnden ger förvaltningschefen rätt att vidaredelegera ärendena 

till lägst den nivå som finns angiven i delegationsordningens 

kolumn ”Delegat”. 

 

3. Beslut som delegeras ska anmälas i den ordning som anges i 

kolumnen ”Kommentar” i delegationsordningen. 

 

Ärendet 
Delegationsordningen fastställs av nämnden och anger 

stadsdelsdirektörens vidaredelegation till annan anställd att fatta 

beslut i angivna ärenden. Förslaget i detta ärende gäller överförande 

av beslut om arrangörsstöd från avdelningen för samhällsplanering till 

administrativa avdelningen, i enlighet med den nya 

ansvarsfördelningen för förvaltningsledningen från mars 2016. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 8 augusti 2016. 

Dnr 24-2016-1.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 8   

Nedskräpning i stadsmiljön 
Svar på skrivelse 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och överlämnar 

tjänsteutlåtandet som svar på skrivelsen från Moderaterna. 

 

Ärendet 
I en skrivelse från Moderaterna i stadsdelsnämnden efterlyses högre 

ambitioner för renhållningen i Stockholm.  

Förvaltningen bedömer att papperskorgs- och skräphanteringen i 

stadsdelen i regel är god, med vissa undantag där kommunikationen 

varit oklar eller missuppfattningar skett. När en felanmälan inkommit 

om nedskräpning har städning utförts inom kort. På platser där 

förvaltningen sett ett större behov av fler papperskorgar, eller där 

önskemål om det har inkommit, har det om möjligt placerats ut nya 

papperskorgar. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 4 augusti 2016. 

Dnr 301-2016-3.2 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 9   

Biblioteksplan 2016-2020 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 
Biblioteksplanen är ett stadsövergripande dokument som beskriver 

riktningen för stadens biblioteksverksamhet.  

Förvaltningen ställer sig positiv till planen och poängterar att det är 

viktigt att biblioteken finns på platser där invånarna vistas. 

Förvaltningen efterlyster därför någon form av bibliotek och 

mötesplats i Liljeholmen gärna med fokus på unga. Det finns 

påfallande många ungdomar i stadsdelen eftersom antalet 

gymnasieskolor i Liljeholmen är högt. Antalet barn och unga beräknas 

också att öka i stadsdelen inom den närmaste tioårsperioden. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 20 juni 2016. 

Dnr 169-2016-1.5.1 

 

Förslag till beslut 
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S), Carita Stenbacka 

Tenezakis (V) och Abit Dundar m.fl. (L) föreslog att nämnden skulle 

besluta enligt förvaltningens förslag. 

Lars Svärd m.fl. (M) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle ställa sig bakom det. 

Nämnden ajournerade sig i fem minuter. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Lars Svärd m.fl. (M) reserverade sig till förmån för eget förslag. 

”Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut.  

Att komplettera remissvaret till biblioteksplanen 2016-2020 enligt vad 

som anförs nedan. 

Stadens bibliotek är mycket populära och fyller en viktig funktion 

inom kulturen såväl som i utbildningssyfte.  För att stadens bibliotek 

även framöver ska vara centrala i stadens kulturverksamheter och 
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bland stockholmarna är det också viktigt att de upplevs som moderna 

och i takt med tiden. Det är därför positivt att staden, genom ett 

inkluderande arbetssätt, tagit fram en ny biblioteksplan för de 

kommande åren för att uppdatera verksamheterna.  

Vi vill dock gärna se att stadens biblioteksverksamheter även ska öka 

tillgängligheten genom förbättrade öppettider men också genom att 

bredda e-bokutlåningen.  

Under de senaste åren, innan maktskiftet i staden, satsade Alliansen på 

att tillgängliggöra stadens bibliotek, bland annat genom att inrätta de 

så kallade tunnelbanebiblioteken. Dessa finns idag i anslutning till 

flera tunnelbanestationer i Stockholm. Det är en positiv utveckling, 

men vi kan ännu mer. Idag öppnar de ordinarie biblioteken först 

klockan tio, en tid då många stockholmare är på jobbet eller i skolan. 

För många skulle det underlätta vardagspusslet om biblioteken hade 

morgonöppet med start från klockan sju.  Det måste vara möjligt för 

stockholmarna att låna böcker eller besöka biblioteken innan jobbet, 

skolan eller förskolan.  Därför vill vi att kulturnämnden ska inleda ett 

pilotprojekt med morgonöppna bibliotek, där fokus ska vara bibliotek 

som ligger i anslutning till större knutpunkter som till exempel 

Medborgarplatsen, Gullmarsplan, Kulturhuset, Fridhemsplan, Alvik 

eller Brommaplan. Vi tycker även att man bör undersöka möjligheten 

att utöka öppettiderna kvällstid.   

Vi saknar även resonemang om hur Stockholms stad ska klara av att 

upprätthålla lag och ordning på stadens bibliotek. Under det senaste 

året har ett flertal av stadens bibliotekverksamheter fått stänga till 

följd av omfattande ordningsstörningar. Detta drabbar dessvärre 

vanliga stockholmare och biblioteksbesökare och försämrar 

tillgängligheten kraftigt. Vi har länge drivit på för att staden ska kunna 

ta in ordningsvakter för att förebygga oroligheter och förhindra 

ordningsstörningar. Trots att det är en viktig fråga när vi diskuterar 

tillgängligheten till stadens bibliotek så lyser den med sin frånvaro i 

förslaget till ny  

Att bibliotekens verksamheter finns tillgängliga även digitalt och på 

distans är bra för ökad tillgänglighet och för att vara verksamheter 

som går i takt med tiden. Däremot är det fortfarande dyrt med staden 

att låna ut e-böcker vilket grundar sig i dyra upphovsrättsavtal. Vi 

anser att staden bör se över möjligheten att omförhandla avtalen i 

syfte att få ner kostnaderna och i förlängningen också öka utlåningen 

av e-böckerna.”  

 

Särskilt uttalande 
Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) anmälde ett särskilt 

uttalande. 

”Liljeholmen är en plats där många personer bor och arbetar i och det 

är en av Stockholms stora trafikknutpunkter. Det saknas en form av 
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kulturellt inslag i stadsdelen. Vi ser därför behov av ett bibliotek i 

Liljeholmen. Vi anser att frågan är akut och bör prioriteras.” 

 

Särskilt uttalande 
Abit Dundar m.fl. (L) anmälde ett särskilt uttalande. 

”Det är positivt att en ny biblioteksplan nu äntligen presenteras. För 

oss liberaler är biblioteken ryggraden i bildningssamhället. 

Biblioteksplanen för 2016-2020 lämnar dock en del att önska. 

Ordningsproblemen och bristen på trygghet är en av de största 

utmaningarna för Stockholms bibliotek framöver, och vi hade gärna 

sett att biblioteksplanen på något sätt adresserade dessa problem och 

kom med förslag på hur de kan lösas. Bibliotek ska vara trygga för 

alla besökare, oavsett stadsdel. 

Biblioteken ska värna yttrandefriheten. Utbudet ska inte innebära 

inskränkningar utifrån ideologiska, politiska eller religiösa 

synpunkter. Den senaste tiden har det förts många diskussioner om 

censurens vara eller icke vara på biblioteken, exempel i närtid är 

diskussionerna kring Tintin och Lilla Hjärtat. Censuren är bedräglig 

som politiskt verktyg då den gör våld på de principer som är det fria 

samhällets utgångspunkt, fria människors förmåga, rätt att ha fri 

tillgång till information och fritt uttrycka sina åsikter. Om detta skrivs 

ingenting i biblioteksplanen. För oss liberaler är det självklart att 

biblioteken finns till för att tjäna allmänheten genom fri tillgång till 

information – och att de ska göra det även fortsättningsvis. Kring 

demokrati, yttrandefrihet och åsiktsbildning hade vi därför önskat ett 

mer utförligt resonemang.” 
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§ 10   

Strategisk inriktning för företagsområden 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 
En av stadens stora utmaningar är att kombinera behoven av nya 

bostäder med att säkerställa tillgången till mark för olika typer av 

verksamheter. Stockholms stad har därför tagit fram en ny strategi för 

hur stadens företagsområden ska utvecklas.  

Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget och lyfter bland annat 

fram vikten av att säkerställa en god näringslivsutveckling i de södra 

delarna av Stockholm. Med rätt stöd har Telefonplan potential att 

bilda ett nav för kulturnäringen och utgöra en kulturell 

produktionsplats i Stockholm. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 8 augusti 2016. 

Dnr 275-2016-1.5.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 11   

Delrapport från Äldreboendeutredningen 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på 

remissen till kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Äldreboendeutredningen har lämnat en delrapport med förslag som 

ska bidra till stadens mål och utveckling av tryggt boende för äldre.  

Förvaltningen ställer sig i huvudsak positiv till utredningens förslag 

men ser gärna tydligare förslag när det gäller servicehusen. 

Servicehusen är en gemensam resurs för staden och det är angeläget 

att göra en samlad bedömning av behovet och besluta om vilka 

servicehus som ska vara kvar som servicehus, vilka som eventuellt 

kan omvandlas till trygghetsboende med aktivitetscenter eller ska 

avvecklas. Det är viktigt att målgruppen för servicehusboende ses 

över och förtydligas och att ersättningssystemet och hanteringen av 

tomma servicehuslägenheter ses över och blir tydligare.  

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 4 augusti 2016. 

Dnr 305-2016-1.5.1   

 

Förslag till beslut 
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S), Carita Stenbacka 

Tenezakis (V) och Lars Svärd m.fl. (M) föreslog att nämnden skulle 

besluta enligt förvaltningens förslag. 

Abit Dundar m.fl. (L) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Abit Dundar m.fl. (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget 

förslag. 

”Att delvis godkänna förvaltnings förslag till beslut  

Att därutöver anföra följande: 
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I budget för 2015 lovade den rödgrönrosa majoriteten: ’Staden ska 

hjälpa alla över 85 år med ett tryggt äldreanpassat boende, till 

exempel bostadsanpassning eller byte till lägenhet som är tillgänglig. 

Bedömningen av rätt till servicehus och vård- och omsorgsboende ska 

också bli mer generös, för att tillgodose dessa behov.’  

De förslag som den här utredningen presenterar kommer inte att 

uppnå det målet. Förslagen kommer inte att leda till att fler äldre i 

Stockholm får plats på ett boende. För det skulle det krävas en 

generösare biståndsbedömning och att fler boenden byggs.  

Först och främst välkomnar Liberalerna en höjning av servicenivån på 

stadens trygghets- och seniorboenden. Vi välkomnar också att man 

genom att omvandla alla trygghets- och seniorboenden till 

trygghetsboenden med aktivitetscentra gör stadens erbjudande av 

boendeformer mer lättöverskådligt. Med det sagt finns det ett antal 

oklarheter och brister i utredningens förslag.  

Det är oklart exakt vad de föreslagna aktivitetscentrana ska göra. 

Även om det exakta utbudet naturligtvis inte kan specificeras i detalj 

hade vi gärna sett att det hade varit tydligare var ambitionsnivån ska 

ligga. Vi ser med stor oro på skrivningarna om att bemanning ska vara 

garanterad endast på vardagarna. Det är på helgerna, framför allt 

under storhelger och sommaren, som ensamheten är som mest 

påtaglig och behovet av aktiviteter som störst.  

Aktivitetscentrana bör som regel vara tillgängliga för alla äldre, även 

de som inte bor på trygghetsboendet. Ett större brukarunderlag kan 

också göra att det är motiverat att ha aktivitetscentra även på mindre 

boenden. Vi vill också betona vikten av att frivilligorganisationer 

involveras i aktivitetscentrana.  

Liberalerna välkomnar att trygghetsboenden med aktivitetscentra och 

servicehus tas in i stadens äldreboendeplanering. Vi vill varna för en 

utveckling där antalet boendeplatser, såväl inom servicehus vård- och 

omsorgsboenden, minskar snabbare än beräknat. Exempel är 

Vintertullen på Södermalm och planer under utredning på 

omstrukturering i Enskede-Årsta-Vantör. Det kan inte tas för givet att 

Stockholm kommer att ha platser som motsvarar behoven.  

Vi ser med oro på förslaget om att inskränka målgruppen för 

servicehusen till de äldre som har ett omvårdnadsbehov. Det är oklart 

vad detta innebär i praktiken och hur många av de boende som har ett 

omvårdnadsbehov. Vi konstaterar att förslaget inte innebär att de 

många äldre som idag får avslag på sin ansökan om servicehus bereds 

plats, utan snarare tvärtom. Även uppdraget till Micasa att utreda vilka 

andra fastigheter som eventuellt kan omvandlas till trygghetsboende 

med aktivitetscenter tolkar vi som ett sätt att dra ner på 

servicehusplatser.  

Vi vill för övrigt anföra att den sociala samvaron på servicehusen 

sannolikt underlättas om det även finns ett inslag av något friskare 
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äldre. Stockholms stad kommer att ha långt kvar till målet om att alla 

över 85 år har rätt till ett tryggt och anpassat boende. Det kommer att 

krävas stora investeringar för att bygga fler boenden och en politik där 

man gör det lättare, inte svårare, att få plats. De föreslagna 

trygghetsboendena med aktivitetscentra utgör ett steg i rätt riktning 

men är långt ifrån någon universallösning. Servicehusen kommer 

fortfarande att spela en viktig roll i Stockholms äldreomsorg, och 

Liberalerna vidhåller att alla över 85 år som så önskar bör få plats på 

servicehus.  

Vi menar också att alla äldre med omfattande hemtjänstinsatser som 

så önskar bör få plats på servicehus eller vård- och omsorgsboende, 

om detta kan ske utan merkostnad. Stockholms äldre måste få större 

frihet att välja mellan olika former av boende, och på ett enklare sätt 

kunna beviljas det boende de behöver.” 

 

Särskilt uttalande 
Lars Svärd m.fl. (M) anmälde ett särskilt uttalande. 

”I budget för 2015 lovade den rödgrönrosa majoriteten: ’Staden ska 

hjälpa alla över 85 år med ett tryggt äldreanpassat boende, till 

exempel bostadsanpassning eller byte till lägenhet som är tillgänglig. 

Bedömningen av rätt till servicehus och vård- och omsorgsboende ska 

också bli mer generös, för att tillgodose dessa behov.’ De förslag som 

den här utredningen presenterar kommer inte att uppnå det målet. 

Förslagen kommer inte att leda till att fler äldre i Stockholm får plats 

på ett boende. För det skulle det krävas en reformerad och generösare 

biståndsbedömning samt att fler boenden byggs.  

Det är övergripande önskvärt att det finns en hög tillgänglighet av 

anpassade boenden. Först och främst välkomnar vi en höjning av 

servicenivån på stadens trygghets- och seniorboenden. Vi välkomnar 

också att man genom att omvandla alla trygghets- och seniorboenden 

till trygghetsboenden med aktivitetscentra gör stadens erbjudande av 

boendeformer mer lättöverskådligt. Kommunikationen om vilka typer 

av boenden som finns behöver bli bättre. Med det sagt finns det ett 

antal oklarheter och brister i utredningens förslag.  

Det är oklart exakt vad de föreslagna aktivitetscentren ska göra. Även 

om det exakta utbudet naturligtvis inte kan specificeras i detalj hade vi 

gärna sett att det hade varit tydligare var ambitionsnivån ska ligga. Vi 

ser med stor oro på skrivningarna om att bemanning ska vara 

garanterad endast på vardagarna. Det är på helgerna, framför allt 

under storhelger och sommaren, som ensamheten är som mest 

påtaglig och behovet av aktiviteter som störst. Det specificeras att det 

är stadsdelarna som ska ansvara för de föreslagna aktivitetscentren, 

men det är alldeles för otydligt hur innehållet ska erbjudas.  
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Det är relevant inte bara ur ett kvalitetsperspektiv utan även 

ekonomiskt. Redan idag visar många stadsdelar på underskott inom 

äldreomsorgens egna verksamheter. Att upphandla aktiviteterna efter 

tydliga centrala riktlinjer är grundläggande för att hålla koll på 

kostnaden och skapa ett likvärdigt innehåll över hela staden. Vi vill 

kring detta särskilt betona vikten av att frivilligorganisationer 

involveras i aktivitetscentren. Aktivitetscentren bör som regel vara 

tillgängliga för alla äldre, även de som inte bor på trygghetsboendet.  

Ett större brukarunderlag kan också göra att det är motiverat att ha 

aktivitetscentra även på mindre boenden. Stockholms stad kommer att 

ha långt kvar till målet om att alla över 85 år har rätt till ett tryggt och 

anpassat boende. Det kommer att krävas stora investeringar för att 

bygga fler boenden och en politik där man gör det lättare, inte svårare, 

att få plats.  

De föreslagna trygghetsboendena med aktivitetscentra utgör ett steg i 

rätt riktning men är långt ifrån den enda lösningen. Genom införandet 

av trygghetsboenden med aktivitetscenter kommer med stor 

sannolikhet behovet av servicehus att minska. På sikt vore det 

önskvärt om trygghetsboenden med aktivitetscenter kunde ersätta 

boendeformen ’servicehus’ och att äldre med mer omfattande 

vårdbehov istället får plats på vård- och omsorgsboenden. Därför 

tycker vi det är mycket viktigt att staden i sin boendeplanering tar 

höjd för att på sikt utöka antalet vård och omsorgsboenden. För att det 

ska bli tydligt vilket syfte de olika boendeformerna har bör en 

målbeskrivning beslutas om i äldrenämnden för varje boendeform.  

Något som även bör ingå i arbetet är frågan om korttidsboenden och 

hur äldre som uppsökt sjukvård på ett smidigt sätt bör få hjälp att hitta 

rätt boendeform om ens hälsotillstånd har försämrats. Det är otydligt i 

delrapporten om dessa förändringar endast ska gälla verksamheter i 

egen regi, eller samtliga driftformer. Om endast en del av Stockholms 

boenden ska anpassas, går det emot äldreboendeutredningens 

övergripande syfte att tydliggöra funktionen för respektive 

boendeform. Om detta ska gälla även för fristående verksamheter 

krävs större tydlighet kring kommunens åtagande att finansiera 

aktivitetscenter.” 
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§ 12   

Nyanlända och asylsökande i Stockholms stad 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på 

remissen till kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Den nya bosättningslagen innebär att stadens åtagande när det gäller 

antalet nyanlända personer som ska beredas boende, ökar kraftigt 

under 2016.  

Förvaltningen är positiv till förslaget. Förvaltningen betonar vikten av 

att stadens insatser och åtgärder i flyktingmottagandet syftar till att 

nyanlända får förutsättningar att leva sina liv självständigt och inte 

behöver bli beroende av stöd och hjälp från stadens socialtjänst för 

bostad och försörjning i samband med att etableringsersättningen 

avslutas och hyreskontrakt i genomgångsbostaden upphör. 

Förvaltningen ser gärna att staden satsar på utbyggnaden av boenden 

för ensamkommande flyktingungdomar då det finns vinster med en 

geografisk närhet mellan barnet och ansvarig kommun. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 13 juni 2016. 

Dnr 200-2016-1.5.1   

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 13   

Hjälp till flyktingbarn för bättre och snabbare läsförmåga 
Yttrande till kommunstyrelsen  

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 
Anette Hellström (M) har lämnat en motion till kommunfullmäktige 

med förslag om hur flyktigbarn ska få bättre och snabbare läsförmåga.  

Förvaltningen ställer sig positiv till att barn och familjer får ökad 

tillgång till böcker, mer stöd med läsning och förbättrad läsförmåga. 

Förvaltningen framhåller att det är viktigt att insatserna för 

flyktingbarn och flyktingfamiljer når fram på ett tidigt stadium i 

etableringsprocessen. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 7 juni 2016. 

Dnr 144-2016-1.5.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 14   

Starta eget-program för kvinnor i utanförskapsområden 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 
Stina Bengtsson (C) har lämnat en motion till kommunfullmäktige 

med förslag om ett starta eget-program för kvinnor i utsatta områden i 

ytterstaden.  

Förvaltningen framhåller att det finns ett brett utbud av information 

och stöd till personer som är intresserade av att starta eget företag. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 9 juni 2016. 

Dnr 129-2016-1.5.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 



 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
25 augusti 2016 

Blad 21 

 

  

§ 15   

Samverkan mellan skola och socialtjänst  
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 
Staden har tagit fram riktlinjer och stödmaterial för samverkan mellan 

skola och socialtjänst. Isabel Smedberg Palmqvist (L) och  

Lotta Edholm (L) föreslår i en motion till kommunfullmäktige att 

stadsdelsnämnderna ska implementera stödmaterialet och utse 

kontaktpersoner för skolorna.  

Förvaltningen menar att riktlinjerna och stödmaterialet i många 

avseenden är implementerade i förvaltningens verksamheter som rör 

barn och unga. Uppföljning av samverkan sker kontinuerligt i enskilda 

aktuella ärenden men det saknas en systematisk uppföljning av 

samverkan på en övergripande nivå samt med ett långsiktigt 

perspektiv. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 28 juni 2016. 

Dnr 133-2016-1.5.1 

 

Förslag till beslut 
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S), Carita Stenbacka 

Tenezakis (V) och Lars Svärd m.fl. (M) föreslog att nämnden skulle 

besluta enligt förvaltningens förslag. 

Abit Dundar m.fl. (L) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Abit Dundar m.fl. (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget 

förslag. 

”Att  tillstyrka motionen 

Att därutöver anföra följande: 

Den viktigaste skyddsfaktorn för unga med utsatta uppväxtvillkor är 

bra utbildning, vilket ofta förutsätter en god samverkan mellan skolan 

och socialtjänsten.  
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Ändå vet vi att det finns mycket ytterligare som kan och bör göras för 

att förbättra skyddet för utsatta barn. Några av dessa åtgärder är att se 

till att regelverket tillämpas lika och på samma vis över staden och att 

uppföljningen är stringent. Det är en förutsättning för att kunna 

utvärdera om de åtgärder som sätts in är verkningsfulla. En annan är 

ett gott arbetsgivarskap som belönar skickliga socialsekreterare, tar 

tillvara kompetens och erfarenhet så att stadsdelar och skolor får 

möjlighet att arbeta upp ett långsiktigt samarbete. 

Mot bakgrund av vad som ovan anförs föreslår vi att motionen 

tillstyrks.” 
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§ 16   

Ändring av instruktion för kommunstyrelsens 
pensionärsråd och stadsdelsnämndernas pensionärsråd 
Yttrande till kommunstyrelsen  

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på 

remissen till kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
En remiss har inkommit om förslag till ändringar i instruktionerna för 

kommunstyrelsens pensionärsråd och stadsdelsnämndernas lokala 

pensionärsråd. Förslaget innebär att ersättarna i råden tas bort och att 

antalet ledamöter istället utökas. Vidare att mandatperioden för råden 

ändras från ett år till fyra år. Förvaltningen och stadsdelsnämndens 

pensionärsråd ställer sig positiva till förslagen. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 17 juni 2016. 

Dnr 205-2016-1.5.1  

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 17   

Protokoll från pensionärsrådet 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av 

pensionärsrådets synpunkter och lägger protokollet till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes protokoll från pensionärsrådets sammanträde 16 augusti 

2016. 
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§ 18   

Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av rådet för 

funktionshinderfrågors synpunkter och lägger protokollet till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 18 augusti 

2016. 
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§ 19   

Protokoll från förvaltningsgruppen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet  

till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes protokoll från förvaltningsgruppen 16 augusti 2016. 
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§ 20   

Förteckning över inkomna skrivelser 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Följande skrivelser anmäldes till stadsdelsnämnden: 

 
Förslag till nytt bullerskydd Västbergavägen/E4 

(rubricerat som medborgarförslag) 

27 juli 2016, dnr 354-2016-1.2.3, dnr 354-2016-1.2.3 

Hänvisad till Trafikverket 

 
Skateboardrampen i Gröndal 

(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 27 juli 2016, dnr 355-2016-1.2.3 

Förvaltningens svar daterat 4 augusti bilades 
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§ 21   

Anmälan av tjänstemannabeslut 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger sammanställningen av 

tjänstemannabeslut till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes tjänstemannabeslut fattade enligt delegationsordningen. 

Dnr 1-2016-1.1 

 



 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
25 augusti 2016 

Blad 29 

 

  

§ 22   

Nämndens och förvaltningens frågor 

Månadsrapport 

Lars Wennberg informerade om månadsrapporten för juli 2016,  

dnr 123-2016-1.2.1 

 
Särskilt uttalande 

Lars Svärd m.fl. (M) anmälde ett särskilt uttalande. 

”Trots att den rödgrönrosa majoriteten har höjt skatten med  

1,3 miljarder kronor sedan maktskiftet ser vi nu resultatet av att den 

rödgröna majoriteten åsidosätter viktiga kärnverksamheter i sina 

ekonomiska prioriteringar. Underskotten inom individ och 

familjeomsorg på 21,7 mnkr samt inom äldreomsorgen på 14,7 mnkr 

är mycket oroande. Detta då förvaltningen om den inte kan nå en 

budget i balans inom ett verksamhetsområde måste vidta åtgärder 

inom andra områden för att uppnå balans på totalen. 

Ordning och reda i stadsdelens finanser är en helt omistlig 

grundförutsättning för att trygga välfärden för stockholmarna. Utan 

stabila finanser hotas välfärdens verksamheter av kortsiktiga och  

ad hoc-artade besparingsåtgärder för att åstadkomma budgetbalans. 

Ekonomiska underskott är ett problem eftersom de skapar 

oförutsägbarhet i förutsättningarna för de verksamheter som berörs. 

Möjligheten för medarbetare och medborgare att känna trygghet med 

verksamheterna undergrävs om budgeten inte hålls.” 

 
Stadsdelsdirektörens information 

Lars Arvidsson informerade om följande 

- Under sommaren fick två personer som badade i Trekanten färg på 

sig. De badade dock inte vid strandbadet. Förvaltningen beställde 

dykare som undersökte platsen. 

- Stadsdelsparken Blomstergården fungerar nu som skolgård, 

samtidigt som den är öppen för allmänheten, tills nya skolan vid 

Årstaberg öppnar.  

- Kristina Lundborg, ny parkingenjör presenterades. 

- Förvaltningen har nominerat den egna Facebooksidan till 

Digitaliseringspriset och Lokala Brottsförebyggande rådet till 

Trygghetspriset. 

- Ett urval av de första stadsövergripande resultaten i 

Stockholmsenkäten 2016 har inkommit. Resultat på 

stadsdelsområdesnivå och på skolnivå presenteras under hösten.  
 

Balanslista över inkomna skrivelser från nämnden 

Anmäldes balanslista över inkomna skrivelser från nämnden. 
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Rapporter för kännedom i pärm 

1. Lägesrapport om projektet Stella - det tredelade föräldraskapet 
Socialnämnden 14 juni 2016, § 11 

 

2. Beskrivning av socialtjänsten i Stockholms stad 2015 
Socialnämnden 14 juni 2016, § 18 

 

3. Uppföljning av stadens lex Sarah-rapportering 2015 
Socialnämnden och Äldrenämnden14 juni 2016 

 

https://insynsverige.se/stockholm-soc/protokoll?date=2016-06-14
https://insynsverige.se/stockholm-soc/protokoll?date=2016-06-14
https://insynsverige.se/stockholm-soc/protokoll?date=2016-06-14
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§ 23  

Anmälan av ej verkställda beslut enligt SoL och LSS 
kvartal 2 för 2016 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Förvaltningen har under andra kvartalet rapporterat in sju beslut till 

Inspektionen för vård och omsorg som inte verkställts inom tre 

månader. Därutöver har förvaltningen rapporterat in ett beslut som 

verkställts och fem beslut som avslutats utan att ha verkställts. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 20 juli 2016. 

Dnr 347-2016-1.2.1 
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§ 24 – 25  

Nedläggning av faderskapsutredning  
enligt 2 kap. 7 § föräldrabalken 

Sekretess enligt 26 kap. 1 § offentlighets- och sekretesslag (OSL) 
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§ 26  

Anmälan av sociala delegationens protokoll 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes sociala delegationens protokoll från 30 juni och  

18 augusti 2016. 

 

 


